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رایة العباس چگونه به بزرگترین هیأت ایران تبدیل شد؟
ناگفته های محسن سوهانی  مسئول هیأت رایة العباس از شور جوانان برای حضور در هیأت های عزاداری

یــک ســال بــرای رســیدن ایــن روزهــا لحظــه شــماری 
می  کننــد. روزهایی که عاشــقان امام حســین )ع( رخت 
سیاه به تن می  کنند تا برای سرور و سالار شهیدان اقامه 
عزا کنند. عزاداری ایام محرم و برپایی تکیه و هیأت یکی 
از قدیمی ترین ســنت های مردم ایران اســت. سنتی که 
در هر شــرایط و بــا وجود ســختگیری های دوران پهلوی 
هیــچ گاه فراموش نشــد. محرم حلقه اتصــال مردان و 
زنانی اســت که شــاید در خیلی از مسائل باهم اختاف 
داشــته باشند اما عشــق به امام حســین )ع( آنها را گرد 
هم می  آورد. هیأت های عزاداری در ایام محرم پذیرای 
خیل عاشقانی هستند که برای شنیدن روضه و عزاداری 
به حسینیه ها و تکیه ها می  آیند. هیأت رایة العباس یکی 
از هیأت هــای قدیمی تهران اســت. هر ســال ده ها هزار 
نفــر از مــردم تهران و حتی شــهرهای دیگر بــرای اقامه 
عزا به امامــزاده علی اکبر)ع( در منطقه چیذر می  آیند؛ 
جایی که به گفته حاج محســن ســوهانی مسئول هیأت 
587 شهید پای ثابت هیأت و روضه و عزاداری هستند. 
حــاج محمــود کریمی ذاکــر هیأت هر ســال با اشــعار و 
نوحه خوانــی شــور و حــال عجیبــی بــه خیــل عــزاداران 
می  دهد. عصر تاســوعا و عاشــورا جمعیت بســیاری در 
امامــزاده و خیابان های اطــراف عزاداری می  کنند. نظم 
هیــأت در کنــار حضــور جوانــان از هر طیف و پوشــش از 
ویژگی هــای خاص این هیأت اســت. جایی کــه به گفته 
حاج محسن همین شهدا و صاحب جلسه روضه دست 
این جوانان را می  گیرد و آنها را در ریل اصلی زندگی قرار 
می  دهــد. بــا فرا رســیدن محرم 1401 پــای صحبت های 
حاج محسن سوهانی مسئول هیأت رایة العباس و یکی 
از پیشکسوت های هیأت رزمندگان نشستیم. او از دلایل 
تشــکیل هیأت در امامــزاده علی اکبــر )ع( که بزرگترین 
گلزار شهدا بعد از بهشت زهرا است و ویژگی های خاص 
هیــأت و حاج محمود کریمی ذاکر هیــأت و خاطراتی از 
جوانانــی کــه اعتقــادی به هیأت نداشــتند امــا به لطف 
شــهدا سال هاســت هیأتی شــده اند گفت. بــه اعتقاد او 
حضور پرشــور جوانــان در هیأت های عــزاداری از عمق 
وجود اســت و نشــان از این دارد که عشــق به دین و امام 
حســین )ع( با گوشــت و پوست و اســتخوان این جوانان 

عجین شده است.

 برای خیلی از جوانان این ســؤال مطرح می  شــود که 
چرا این هیــأت در امامزاده علی اکبــر )ع( و در جوار 587 

شهید بنا شد؟
بعد از پایان جنگ تحمیلی رزمندگانی که از جبهه برگشــتند 
هیــچ ارتبــاط و تماســی با هــم نداشــتند. دوســتان رزمنده و 
پیشکســوت تصمیــم گرفتنــد جلســه ای برپا کننــد و بهترین 
تصمیــم این شــد کــه تحــت قالب یــک هیأت باشــد. ســال 
1376 اولین جلســه هیأت به  صورت غیررســمی برگزار شــد 
و جلســه رســمی هیأت هم 22 بهمن همان ســال در همین 
مکان افتتاح  و آغاز به کار کرد. البته فضا به این شــکل نبود،  
ســاختمان نیمه کاره و فقط اســکلت بنا شــده بود.  گچ کاری 
دیوارهــا باقی مانده بود. اما اینکه چرا امامزاده علی اکبر)ع(  
برای برپایی هیأت انتخاب شد به واسطه اینکه اولاً امامزاده 
واجب التعظیم است و بقعه شریف امامزاده علی اکبر)ع(  
اینجا بود. بعد هم 587  امامزاده دیگر که به فرموده مقام  
معظم رهبری شــهدا امامزادگان انقاب هســتند شرایطی 
را فراهم کرد  که این مکان برای برپایی هیأت انتخاب شــد.  

گلزار شــهدای امامزاده علی اکبر)ع( در تهران بعد از بهشت 
 زهرا بزرگ ترین گلزار شهدا است و محلی است برای رفت و 

آمد فرشته های آسمانی و فرشته های زمینی. این تصمیم به 
واسطه وجود و حضور این شهدا گرفته شد. بارها از هیأت های 
مختلف خواســتیم به بهشــت زهرا بروند و هیأت را کنار مزار 
شهدا برگزار کنند. این کار قطعاً تأثیر بیشتری از کوچه  و خیابان  
دارد. نه اینکه در کوچه و خیابان تأثیر نداشته باشد اما در کنار 
شهدا خیلی بیشتر اثر دارد و این پیوندی بین جوانان و شهدا 
اســت. شــب های ماه مبارک رمضان و بخصوص شــب های 
احیــا اگر به بهشــت زهرا بروید باور نمی کنید اینجا قبرســتان 
باشــد و شــب ها کســی نیاید. خیلی از مردم برای زیارت قبور 
شــهدا به آنجا می روند و کنار مزار شهدا دعا می کنند. جوانی 
که شاید در خیابان گشت ارشاد با او برخورد کند اما کنار مزار 
شهید گمنام نشسته و در حال خودش است. عطش جوانان 
مخصوصاً جوانان امروز بی حد اســت و چیزی آنها را سیراب 
نمی کند جز عشــق به امام حسین)ع(. جوانان می دانند تنها 
باب نجات، کشــتی امام حســین)ع( اســت. حســین مصباح 
الهدی و سفینة النجاة. این یک حقیقت است و لذا به همین 
دلیــل خیلــی از جوانــان جــذب هیــأت و بخصــوص هیــأت 
رایة العباس می شــوند. امروز جوانان به ســمت امام حسین 
)ع( قــدم برمــی دارند تا معرفــت و زندگی بیاموزنــد. این از 
تأثیــرات و توجهات هیأت اســت. در واقــع هیأت بزرگ ترین 
تشــکیات منظم با قدمت 1400  ســال اســت. در کشــورهای 
دیگــر اگــر بررســی کنید هیچ تشــکیاتی بــا این قدمــت پیدا 
نمی کنید. عصر عاشورای 1400 سال  قبل اولین جلسه روضه 
را خانم زینب )س( همراه با امام سجاد )ع( به راه انداختند 
و تا امروز ادامه دارد. این تشــکیات عظیم با لطف خداوند و 
ائمه اطهار ادامه پیدا کرده  اســت. در این وضعیت اقتصادی 
جامعه با وجود گرانی کسی که سال هاست برنج غذای ظهر 
عاشورا را می دهد از همه چیز می گذرد تا نذرش را ادا کند. راه 
نجات جامعه همین اســت.  اگر می خواهیــم جوانان نجات 
پیدا کنند باید آنها را جذب هیأت ها کنیم. آن زمان وســعت 
هیأت مثل امروز نبود و هیأت هم شــناخته  شده نبود. بیشتر 
بچه هــای محــل حضور داشــتند ولــی آن هدفی که داشــتیم 

انجام شــد. زمانی که شروع کردیم اساسنامه ای تنظیم شد با 
ایــن مضمــون  که این هیــأت چند مأموریت مهــم دارد. اول 
برپایی مجالس امام حســین )ع( و پیوند نســل جوان با نسل 
گذشــته مخصوصاً نســل ایثارگر و رزمنــده. دوم پرداختن به 
ایثارگران مخصوصاً جانبازان قطع  نخاعی و بالای 50 درصد 
که در  روند روزگار به فراموشــی سپرده شده اند واین برخاف 
فرمایشــات امام )ره( است که فرمودند نگذارید پیشکسوتان 
جهــاد و شــهادت در پیــچ   وخم روزگار به فراموشــی ســپرده 
بشوند. بعدها مأموریت های دیگر هم اضافه شد مثل تجهیز 
موکب هــای اربعین کــه به نام حضرت مهدی )عج(  شــکل 
گرفــت. این موکــب بزرگ ترین موکــب پایانه مــرزی مهران 
اســت و برکات زیادی  در امدادرســانی و کمک به سیلزدگان 
پلدختر داشــت و هیأت را در کارهای جهادی و امدادرســانی 

به روز کرد.
هیــأت  ذاکــر  کریمــی  محمــود  حــاج  شــد  چطــور   

رایة العباس شد؟
تــا ســال 79 از ذاکریــن و واعظان مختلف در هیأت اســتفاده 
می کردیــم. اکثر ذاکرین که در تهران یا شهرســتان ها مداحی 
می کننــد اینجــا جلســه داشــتند و مــا مــداح و واعــظ ثابــت 
نداشــتیم. ســال 1379 تصمیــم گرفتیــم جســت وجو کنیــم 
و ذاکــر مناســب از هــر جهــت بــرای هیأت پیــدا کنیــم که به 
اصطــاح با گروه خونی این بچه ها همخوانی داشــته باشــد. 
آن موقــع تشــکیات هیأت هــای رزمنــدگان وجــود نداشــت 
و عنــوان هیــأت هــم رزمندگان شــمیرانات بود. در جلســات 
نام مقدس ماه بنی هاشــم به میان آمد و تمثیلی شــد که ما 
پرچم حضرت عباس)ع( را که پرچم صراط مستقیم و ایثار 
و شــهادت و مردانگی و مروت اســت بلند کنیــم و نام هیأت 
بــه رایةالعبــاس )رزمندگان شــمیرانات( مزین شــد. یکی از 
دوستان که کاروان دار حج بود و با حاج محمود کریمی ارتباط 
نزدیکی داشــت پیشنهاد کرد از وجود حاج محمود در هیأت 
اســتفاده کنیم. حاج محمود در هیأت یا زهرا تهران همراه با 
حاج محمود طاهری مداحی می کردند. در ســفر حج اولین 
بار حاج محمود کریمی را دیدیم. همراه با ســعید حدادیان 
نوحه می  خواندند. صدای حاج محمود واقعاً دلنشــین بود. 
به حاج آقا شیرازی که رئیس کاروان بود گفتم هماهنگ کنید 
بتوانیم از توان حاج محمود استفاده کنیم. بعد از حج ارتباط 
برقرار شد و ما چند جلسه صحبت، دیدار و گفت وگو داشتیم 
و از ســال 1379 حــاج محمود کریمی به هیــأت رایةالعباس 
آمدند. در ادامه هم شاهد حضور پرتاش حاج محمود بودیم 
و معتقــدم انتخــاب ایشــان لطف حضــرت عبــاس)ع( بود. 
مهم ترین ویژگی ایشــان این اســت که از خانواده معزز شهدا 
هستند. فرزند شهید و برادر شهید هستند و این خودش بسیار 
اثرگذار است. ویژگی دیگر حاج محمود ورزشکار بودن ایشان 
است. به جسم شــان هم اهمیت می  دهند و سه روز در هفته 
کوهنوردی می کنند. در بحث شعرســرایی و مدیحه ســرایی و 
صوت خوب منحصر به فرد هستند. خدا رحمت کند پدرش 
را که صوت زیبا را از ایشان به ارث بردند. پدر ایشان از ذاکرین 
مهدیــه تهــران بودنــد. در بیت حضــرت امــام)ره( هم جزو 
کادر حفاظتــی بودند که از امــام )ره( محافظت می کردند. 
پدر ایشــان شــخصیت ویژه ای داشــتند و مادرشان هم یک 
زن با فضیلت و بی نظیری هســتند. همیشــه می گویم مادر 
حاج محمود شــجاعت چند مــرد را دارد. خودش صاحب 
روضه و مجلس بوده و مردم دار هستند. در دامان چنین پدر 
و مــادری حاج محمود و برادرانش رشــد کردند و یکی از آنها 
به شــهادت رســید. انتخاب حاج محمود خیلی اثرگذار بود و 
در بحث جلســات هیأت و بار معنــوی امامزاده علی اکبر)ع( 
به واسطه وجود شهدا این را بی بدیل کرد. اعتقاد دارم اگر در 
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